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لزوم تسریع در اجرای پروژه های تعریف شده در بودجه

میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شــورای شــهر: در اجرای برخی از پروژه های تعریف شــده شــاهد هســتیم 
شهرداری یا اقدامی انجام نداده و یا پیشرفت فیزیکی چشمگیری نداشته است. یکی از این پروژه ها، ۲۴ متری 

هرندی در منطقه ۱۲ بوده که پیشرفت فیزیکی آن صفر است.

رفع گره  ترافیکی پل چوبی با اصلاح هندسی
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر:  در مسیر غرب به شــرق خیابان انقلاب زیر پل چوبی 
همیشه شاهد گره ترافیکی قدیمی بودیم، اما منطقه۷ با انجام یک اصلاح هندسی و مشکل ترافیکی 

این نقطه را حل کرد.

ساخت ۴طبقه اضافه در منطقه۲ براساس پروانه سال۷۷
حبیب کاشانی، خزانه دار شورای شهر: در منطقه۲ یک ساختمان، چهار طبقه اضافه ساخته و مجوز آن 
برای سال۷۷ است؛ برهمین اساس از شهردار منطقه درخواست داشتم با توجه به تغییرات در ضوابط 

شهرسازی، مجدد بررسی لازم انجام شود.

انعقاد قرارداد خرید واگن از چین به نفع مردم است
مهدی اقراریان، رئیس کمیته حقوقی شورای اسلامی شــهر تهران: اقدام برای انعقاد قرارداد خرید ۷۹۱ 
واگن مترو را بسیار مثبت ارزیابی می کنم. انعقاد این قرارداد تصمیمی به نفع مردم است. اتفاق خوبی 

که امروز شاهد آن هستیم، حاصل تعاملات شهرداری تهران و دولت است.

وام تامین آورده مسکن ملی به دهک های یک تا چهارم چه شد
قرار بود به دهک های یک تا چهارم که در مسکن ملی ثبت نام 
می کنند وام 2درصدی بابت تامین آورده ملی مسکن بدهند. 
نه تنها کسی پاســخگوی پرداخت چنین وامی نیست و آن را 
گردن نمی گیرد بلکه ثبت نام کنندگان این دهک را یکی یکی 
حذف می کنند. پس چه کسانی قرار است  از مسکن ملی بگیرند 
اگر امثال ما نتوانند مسکن دار بشــوند. معاون وزیر راه خرداد 
امسال گفته بود که به دهک های یک تا چهار وام با سود 2درصد 

می دهند که بتوانند آورده اولیه را تامین کنند.
وحدتی از تهران 

جاده ریگان رستم آباد دوبانده شود
جاده ریگان به رستم آباد در استان کرمان به طول 30کیلومتر 
درحالی که ترانزیت اســت و ماشین های ســنگین از آن عبور 
می کنند یک باند دارد. در اطراف جاده روستاهای بسیاری واقع 
شده و جاده بسیار پرتردد اســت. هر روز در این جاده تصادف 
می شــود و کمتر هفته ای  است که کسی کشــته نشود. از نظر 
جغرافیایی هم امکان ساخت جاده وجود دارد نه کوه و تپه ای در 
مسیر است نه رودخانه و بنایی. کافی است بودجه تخصیص دهند 
و اقدام کنند. تقاضا می شود مسئولان در این خصوص توجه کنند.
محمودی از ریگان

بازار کوثر در شهر خوراسگان اصفهان افتتاح شود
شهر خوراسگان حدود 10سال قبل به اصفهان ملحق شد ولی 
با وجود گذشت یک دهه هنوز خبری از احداث بازار کوثر در این 
محدوده نیست درحالی که نیاز است در این شهر نیز بازار کوثر 
وجود داشته باشد تا شهروندان بتوانند نیازهای خود را با قیمت 

مناسب تهیه کنند.
مقدم از خوراسگان اصفهان 

خودروی جایگزین شرکت ها همسطح خودروی ثبت نامی باشد
در قرعه کشی مرحله دوم ســامانه یکپارچه خودرو یک دستگاه 
خودروی ساینا دوگانه با تحویل در ماه آذر به نام من درآمد. بعد از 
مدتی پیامک آمد که به جای ساینا دو گانه، ساینا اس دی آ بگیرید 
یا اینکه تا اطلاع ثانوی صبر کنید. اول اینکه چرا خودروی ثبت نام 
خودم را نمی دهند بعد اینکه چرا خودرویی جایگزین کرده اند که 
از شهریور تاکنون 70میلیون افزایش قیمت داشته است؟ ما چگونه 
این فاصله قیمتی را پر کنیم. اگر شــرکتی توان تحویل خودرو 
ندارد حداقل قدرت انتخاب به خریدار بدهد تا از محصولات دیگر 

انتخاب کند تا هم قیمت با خودروی ثبت نامی اش باشد.
یحیایی از تهران

کارگران شهرداری بستان آباد 3 ماه حقوق نگرفته اند
از 3 ماه قبل کارگران شــهرداری بستان آباد حقوق نگرفته اند و 
هر ماه به بهانه های مختلف از حقوق دادن طفره می روند. تکلیف 
ما که شــغل داریم اما حقوق نداریم چیست؟ چه پاسخی برای 
خانواده داشته باشــیم. با 3فرزند و خانه مستأجری چه کنیم؟ 

شهرداری و شورای شهر بستان آباد صدای ما را بشنوند.
قربانی از بستان آباد آذربایجان شرقی

ورودی شمال متروی هفت تیر از دستفروشان پاکسازی شود
در ورودی شمالی متروی هفت تیر آنقدر دستفروش هست که 
اصلا ورودی آن گم است. چرا مترو از حریم خود دفاع نمی کند؟ 
آیا صحیح است اینقدر دستفروش تجمع داشته باشند که به در و 
دیوار ورودی مترو کیف و زیرپیراهن آویزان کنند. تقاضا می شود 

حریم مترو تا چند متر از بساط دستفروشان جلوگیری شود.
رحیمی از تهران 

تکمیل راه آهن دورود- خرم آباد دنبال شود
سال هاســت احداث راه آهن دورود- خرم آباد آغاز شــده و لی 
نیمه کاره مانده اســت. این طرح درصورت تکمیــل با اتصال 
 شهرهای اســتان لرســتان به اندیمشــک می تواند کریدور 
شمال- جنوب را در غرب کشور تکمیل کرده و ظرفیت های بندر 
امام خمینی را نیز افزایش دهد. به عنوان یک فعال تجاری تقاضا 

دارم برای تکمیل این شبکه ریلی اقدام کنند.
بهاروند از خرم آباد 

بوی دود شب ها آسایش اهوازی ها را گرفته است
هوای اهواز به خودی خود آلوده است. اکنون مدتی است به این 
آلودگی در شب ها بوی دود حاصل از سوختگی هم اضافه شده 
به طوری که آزار دهنده است. تقاضا می شود مسئولان منشا این 

دود را پیدا کرده و جلوی آن را بگیرند.
مسعودی از اهواز 

دادسرای نظامی کازرون بازگشایی شود
از 2سال قبل دادســرای نظامی کازرون در استان فارس بسته 
شده و فعالیتی ندارد. تقاضا می شــود نسبت به بازگشایی این 

دادسرا اقدام شود.
فتحی از کازرون

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

بازدید از پروژه های اجرایی که با هدف افزایش سرانه های ورزشی، 1
فرهنگی، ارتقای خدمات رســانی حمل ونقلی و روانســازی ترافیک 

و... انجام شد. 

منطقه 

جلسه بررسی پروژه های پیشنهادی غیرمستمر و توسعه محله ای 9
سال۱۴۰۳ با حضور مدیران شهری و کارشناسان برگزار شد.

منطقه 

به منظور ساماندهی مخازن پسماند شهری و همچنین صرفه جویی 5
در هزینه هــا، تمامی مخازن فرســوده و از رده خارج شــده، توســط 
اداره خدمات شهری شهرداری منطقه مرمت و بازسازی می شوند.

منطقه 

عملیات ساخت جداکننده میانی خیابان فردوسی به منظور تسهیل 1۲
عبور و مرور آغاز شد.

منطقه 

مقابله با ساخت وســازهای غیرمجــاز در محدوده حریــم با جدیت 18
پیگیری می شــود و نیروهای حریم بان در حریم مســتقر هستند و 

با نظارت های مستمر اجازه تخلف را در تنفسگاه شهر نمی دهند.

منطقه 

مســابقات فوتبــال دور منطقــه ای گل کوچک بــا حضــور ۳6تیم از 3
نواحــی شــش گانه منطقــه۳ در ۳رده ســنی پاییــن ۱۳ســال، ۱۳ تا 

۱8سال و ۱8سال به بالا در مجموعه ورزشی نونهالان برگزار شد.

منطقه 

روز گذشته مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران 11
از سطح منطقه بازدید داشت و در جریان فعالیت ها قرار گرفت.

منطقه 

جشنواره پاییزی بوســتان بعثت )ضلع جنوبی بوستان( روز جمعه 16
)۲6آبــان( بهره برداری می شــود و در اختیــار عموم شــهروندان قرار 

می گیرد.

منطقه 

عملیات تراش و روکش آسفالت در آدرس های خیابان های کورش ۷
و تقوی به مساحت ۴۳۵۰مترمربع و با استفاده از ۵۰۰تن آسفالت 
گرم انجام شد. همچنین بهســازی پیاده روی ضلع شمالی خیابان 

قندی به متراژ ۱۵۰متر نیز صورت گرفته است.

منطقه 

دومین دوره طرح »من شهردارم« در منطقه آغاز شد و بر این اساس 1۴
مدیریت شهری منطقه درنظر دارد اولویت های پروژه های مختلف 
عمرانی، ترافیکــی و خدماتی خود را بــا نظر شــهروندان و با رویکرد 
رفع نیازهای محلات و کسب رتبه فعالیت های مطلوب تنظیم و در 

بودجه پیشنهادی خود لحاظ کند.

منطقه 

مشاور شهردار و سرپرست معاونت برنامه ریزی و توسعه سرمایه ۲0
انسانی منطقه در راستای ارتقای کیفی خدمات بهداشتی و درمانی 

پرسنل و شهروندان از درمانگاه شهرداری بازدید کردند.

منطقه 

انسداد کلونی های حیوانات موذی در راسته خیابان های شادمهر ۲
و بهبودی و تعــدادی از فرعی ها به منظــور کنترل جوندگان و ســایر 

حیوانات موذی انجام شد.

منطقه 

شهردار منطقه از نصب ۲۰عدد شیرهیدرانت آتش نشانی تا اوایل 10
آذرماه در سطح این منطقه خبر داد.

منطقه 

نشست هم اندیشی مجمع مشورتی و تخصصی محلات شهر تهران 6
با مدیران شــهری برگزار شــد. احــداث مهد ســالمندان، جمع آوری 
مسیر ویژه دوچرخه، احداث بازارچه میوه و تره بار و تعیین تکلیف 
وضعیــت شــورایاری و ســرای محــلات، برخــی از درخواســت های 

معتمدین محلات در این نشست بود.

منطقه 

آیین گرامیداشــت فرهنــگ پهلوانــی و ورزش زورخانــه ای با حضور 13
جمعــی از پیشکســوتان، فعــالان تربیت بدنــی و شــهروندان در 
منطقــه برگــزار و در ایــن همایــش حــرکات مختلــف ورزش هــای 

باستانی اجرا شد.

منطقه 

خط کشی ممتد و منقطع ۱۰کیلومتر از معابر پرتردد مانند خیابان 19
سهیل، بلوار شقایق، خیابان شهید صمدی و... با هدف ایمن سازی  

انجام شده است. 

منطقه 

اجــرای عملیات نظافــت و رفــت و روب رفیــوژ میانی بزرگــراه صیاد ۴
شــیرازی، شســت و شــوی معابر در خیابان های پایدارفــرد، کارگر، 
مژده، استادحســن بنــا، آزادی عقیلــی، جوانشــیر ، نظافت مخازن 
در خیابان های مفتوحی ، جمالی، اســتاد حســن بنا ســری ارشــاد، 
شمشــاد، ضابطی گلســتان پنجم و اجرای عملیات رفع آبگرفتگی 

در خیابان نادر زندی انجام شد.

منطقه 

عملیات خط کشی محوری به طول حدود ۴۷۰۰متر درسطح معابر 1۷
ناحیه۳ منطقه  اجرا شد.

منطقه 

پیگیری بــرای انجــام و به پایان رســاندن مطالبــات چندین ســاله و 8
طرح های روی زمین مانده منطقه انجام شد.

منطقه 

۳۷خانه دودی که به صورت محل استعمال مواد مخدر درآمده بود، 15
در سطح منطقه شناسایی شد. 

منطقه 

بیــش از ۱۰عنــوان کارگاه آموزشــی در مــدارس، مســاجد و ســرای ۲1
محلات ســطح منطقه با موضوع آموزش نحــوه بازیافت زباله های 
تر و خشک، آموزش فرهنگ ترافیک به کودکان، توصیه های ایمنی 
و آتش نشــانی، نگهــداری از گل هــای آپارتمانــی، اطفای حریــق و... 

برگزار شده است.

منطقه 

طرح جهاد کارآفرینی بــا محوریت »محله بدون بیکار« در راســتای ۲۲
ایجاد سیاست های اقتصاد مقاومتی به اجرا درآمد.

دست گیری از معتادان شهر
همشهری از فعالیت شبانه روزی مددکاران اداره ساماندهی آسیب های اجتماعی در کوچه پس کوچه های تهران گزارش می دهد

زمانی که شهر تاریک می شــود و اهالی پایتخت از میان 
ترافیک خود را به خانه می رسانند، تازه کار برای برخی از 
نیروهای شهرداری کلید می خورد، مددکارها باید راهی 
کوچه و پس کوچه های شهر شــوند تا راهی برای نجات 

معتادها، کارتن خواب ها، در راه ماندگان و... پیدا کنند.
هرچند مددکارها آموزش دیده انــد تا در مواجهه با افراد 
آسیب دیده و در معرض آسیب چطور رفتار کنند، اما هر 
عملیات دردسرهای خاص خود را دارد. مددکارها براساس 
مشاهدات میدانی خود و تماس های 137راهی نقاط مختلف 

شهر می شوند تا شاید ناجی یک انسان نیازمند شوند.
مددکارها روایت های تکان دهنده ای از شرایط کاری شان 
دارند. کم نیســتند عملیات هایی که آنها با دست و پای 

شکسته، احتمال مبتلا شدن به ایدز و... راهی خانه شد ه اند.
محمد اسماعیلی، رئیس اداره ســاماندهی آسیب های 
اجتماعی ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران در گفت وگو با همشــهری به تشریح 
فعالیت مددکارها در این حوزه پرداخت و گفت: ما در روند 
فعالیت هایمان یک جامعه هدف شــامل افراد در معرض 
آسیب و آسیب دیده را درنظر می گیریم. کارتن خواب ها، 
متکدیان،  معتادان متجاهر، کودکان کار، زنان آسیب دیده، 

معلولان طرد شده از خانواده، سالمندان رهاشده در سطح 
شهر، خانواده های بی پناه، افراد در راه مانده و... در دسته 

افراد آسیب دیده قرار می گیرند.
او افزود: ما ناوگانی تحت عنوان گشت فوریت های اجتماعی 
داریم که با استفاده از مددکار و گاهی ضابط قضایی به انجام 
وظایف می پردازند. مددکارها در سطح شهر به رسیدگی 
وضعیت افراد آســیب دیده و در معرض آسیب براساس 

بازدیدها و درخواست های ثبت شده در 137 می پردازند.

لیلا شریفدر شهر
روزنامه نگار

مهدی اسماعیل پورپروژه
روزنامه نگار

   300کلونی معتادهای متجاهر
اســماعیلی به بیان دلایل حضــور شــهرداری در طرح های ضربتی 
جمع آوری معتادهای متجاهر پرداخت و گفت: این اقدام ناشی از نقشی 
است که شهرداری برای خود تعریف کرده و از سوی دیگر درخواست 
همکاری ستاد مبارزه با مواد مخدر هم در این اقدام تأثیر گذار است. از 
سال گذشته توانسته ایم 300کلونی را به وسیله مددکارها در شهر تهران 
شناسایی کنیم و از این میان نیز 134کلونی به عنوان مراکز اصلی تجمع 
معتادهای متجاهر انتخاب شدند. پس از شناسایی، جلسات مشترکی 
را با رئیس کلانتری، شــهردار منطقه، رئیس مواد مخدر، سپاه، پلیس 
راهور و... برگزار کردیم و از پاییز طرح  جمع آوری کلونی های معتادهای 
متجاهر کلید خورد تا در زمستان این افراد در فضای درستی نگهداری 
شوند. به گفته این مسئول شهری »محله هرندی در منطقه12، کوچه 
حمام چال، خلازیر در منطقه19، بوستان میثاق در منطقه16، بوستان 
شیان و خاک سفید در منطقه4 و کانال زیرین میدان تجریش در منطقه 
یک در دسته مهم ترین نقاط تجمع معتادهای متجاهر شناخته می شوند 

و به طور کلی مناطق 12، 19، 16 و 11 مناطق اصلی تجمع هستند.«

  مددکاری که دستش شکست
او در رابطه با مشکلات فعالیت در حوزه جمع آوری معتادهای متجاهر 
توضیح داد: در مسیر این فعالیت، مشکلات بسیاری پیش روی ما قرار 
دارد. مدتی قبل نیز دســت یکی از مددکارهــا به دلیل حمله معتادها 
شکست. مددکار از نظر روحی و جسمی مســائل بسیاری را به دوش 
می کشد. روایت های زیادی در رابطه با آسیب های مددکاران فعال در 
این حوزه وجود دارد. اسماعیلی گفت: برخلاف تصور عموم معتادهای 
متجاهر، افراد آرام و بدون اعتماد به نفسی نیستند. زمانی که بحث نیاز 
یک معتاد به مواد مخدر به وجود می آید، ماجرا متفاوت می شود. وقتی 
دســت به جمع آوری معتادها می زنیم، چون می دانند که در یک بازه  
زمانی 6 ماه تا یک سال از موادمخدر دور هستند، چیزی برای از دست 
دادن ندارند و به همین دلیل رفتــاری از معتادها می بینیم که ممکن 
است هیچ فردی در شــرایط عادی با آن مواجه نشود. معتادی که در 
حالت عادی بسیار آرام به نظر می رسید با چاقو به من حمله کرد. مردم 
از ما می خواهند تا این مشکل را رفع کنیم؛ حتی وقتی به محله ای برای 
جمع آوری معتادها می رویم، مردم از مــا گله می کنند که تا حالا کجا 

بودید و چرا زودتر دست به جمع آوری نزدید.

    کار ما دل شیر می خواهد
فاطمه گروسی، مددکار اداره ســاماندهی آسیب های اجتماعی سازمان 
خدمات و مشــارکت های اجتماعی شــهرداری تهــران در گفت وگو با 
همشهری به مشکلات فعالیت در این حوزه پرداخت و گفت: من کارم را 
از 4سال پیش در یاورشهر 8شروع کردم که مخصوص مددجویان اعصاب 
و روان است. این مددجوها از هر جایی منع پذیرش داشته باشند، به این 
یاورشهر می آیند. کار در این یاورشهر بسیار سخت بود؛ چون مددجوها در 
این بخش علاوه بر مسئله اعصاب و روان با ترک اعتیاد هم درگیر بودند. 
من نتوانستم کار در آن فضای پرفشار را تحمل کنم، پس از 4سال از آن 
یاورشهر جدا شدم و به گشت های مددکاری پیوستم. او افزود: در یکی از 
گشت های شبانه، یک مددجو که معتاد متجاهر بود به من حمله کرد و پای 
مرا گاز گرفت. خیلی ها به من می گویند که کار شما دل شیر می خواهد. 
گروسی با اشــاره به تجربه چند ســاله اش در این حوزه، توضیح داد: ما 
به درستی می دانیم که با این افراد چگونه رفتار کنیم، با آنها حرف می زنیم و 
شرایط را به آنها توضیح می دهیم. در گشت هایمان با موارد عجیبی روبه رو 
می شویم. چند شــب پیش با یک کارتن خواب در حال صحبت بودم که 
یکباره چند معتاد متجاهر با چاقو به سمت ما حمله کردند. این معتادها 
موادفروش هم بودند و با چاقو به ما حمله کردند. شانس با من بود که قبل 
از حمله، راننده متوجه حضورشان شد. آنها به راننده حمله کردند و وقتی 
راننده روی زمین افتاد، فکر کردند که به راننــده چاقو زده اند؛ به همین 
دلیل ســریع فرار کردند. معتادها فکر کرده بودند که ما برای جمع آوری 

آنها رفته ایم.

   حمله با میله آهنی
فرزاد رنود نیز از ســال 91به عنوان مددکار در سطح شــهر تهران برای 
جمــع آوری معتادهای متجاهــر فعالیت می کنــد. او در مــورد نحوه 
فعالیتش گفت: ما 24ساعته باید کف خیابان باشیم و دست به شناسایی 
آسیب دیده ها بزنیم. رنود افزود: ما با افرادی سر و کار داریم که چیزی برای 
از دست دادن ندارند. در سال94 یک مددجو را شناسایی کردیم و پس از 
صحبت با این مددجو قرار شد که با ما بیاید اما یکباره این مددجو در چند 
متری ماشین ایستاد و نگاهی به من انداخت، با سرعت یک میله آهنی از 
وسایلش خارج کرد تا به ســر من بزند. خوشبختانه سریع متوجه شدم و 
دستم را حائل کردم؛ هرچند جلوی ضربه به سرم را گرفتم اما آرنج دست 

چپم به شدت آسیب دید و در نهایت بعد از 2عمل یک مقدار بهتر شد.

   ابتلا به ایدز، بیخ گوش مددکارها
رنود در رابطه با بدترین خاطره در حیطه فعالیتش گفت: سال 96چند معتاد متجاهر به یکی از همکارهای ما حمله کردند و 
چنان او را زدند که بینی اش را کامل از بین بردند. این معتادها با چاقو و سرنگ هم حمله می کنند. یکی از مددکارها چند سال 
پیش با سرنگ یک مددجو آلوده شده بود و وقتی مشخص شد که مددجو به ایدز آلوده بوده، زندگی این مددکار ما در حال 
متلاشی شدن بود. بعد از 7 ماه دوا و درمان خوشبختانه مشخص شد که این مددکار مبتلا به ایدز نشده است. در نهایت چنان 
فشاری به این مددکار و خانواده اش وارد شده بود که او از شغلش استعفا داد. وقتی به سختی های کار نگاه می کنم به این نتیجه 

می رسم که تلاش برای نجات انسان هاست که ما را در این کار نگه داشته است.

مناطق اصلی تجمع 
معتادهای متجاهر

سرانه روزانه نگهداری 
یک معتاد براساس قانون

 شناسایی محل 
تجمع معتادها

مناطق ۱۱، ۱۲، ۱6 و ۱۹ 
شهرداری تهران

 ۴۲هزارتومان 

بیس از ۳۰میلیون تومان 
هزینه درمان و نگهداری 

برخی معتادها در یاورشهر ۳

۳۰۰ کلونی 
شناسایی شد.

۱۳۴ کلونی اصلی
انتخاب شدند.

نباید به موضوعات شهری نگاه سیاسی داشت
سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای شهر تهران:  امروز در دنیا گردشگری یک صنعت است و خیلی 
از کشورها اقتصادشان بر مدار تولید و نفت نیست و بر مبنای توریست و گردشگری است اما در کشور ما متأسفانه 
گردشگری به آن شــکلی که باید هنوز رونق نگرفته و به یک صنعت تبدیل نشده است. همین موضوع در شهر 
تهران هم نمود دارد. در این شهر با 10میلیون جمعیت و هزاران نقطه گردشگری، میراثی، تاریخی و... هنوز به عنوان 
مقصدی برای گردشگری نه تنها برای گردشگران و توریست ها بلکه برای شهروندان هم تعریف نشده است. از این رو 
توریست ها به شهرهایی چون شیراز، اصفهان، کرمان و... می روند. یکی از دلایلی که درخصوص تبدیل نشدن تهران به مقصد گردشگری 
می توان بیان کرد، نبود زیرساخت های مناسب مانند اسکان است. گردشگران خارجی و داخلی وقتی به تهران می آیند حداقل نیازی 

که دارند فراهم بودن محل اسکان مناسب است.
آمارهای سازمان میراث گردشگری و صنایع دستی نشان می دهد به شدت در زیرساخت های گردشگری دچار محدودیت هستیم چرا 
که ساخت اماکن اقامتی و هتل ها هزینه بالایی دارند اما دور بازگشت ســود و سرمایه برخلاف اماکن تجاری و مسکونی طولانی مدت 
است. از این رو انگیزه  برای ساخت این اماکن بسیار پایین است. در چنین وضعیتی نه تنها باید انگیزه ایجاد کنیم بلکه باید بدانیم ایجاد 
این زیرساخت ها زمینه ساز تبدیل گردشگری به صنعت و درآمد بیشتر می شود. اکنون که شهرداری به فراهم کردن این زیرساخت ها 
اهتمام دارد، برخی به موضوع موردی نگاه می کنند. درحالی که شهر نیاز به اماکن اقامتی و هتل دارد و برای ساخت آنها باید دولت هم 
کمک کند. موارد مطرح شده درخصوص هتل ولنجک توسط معاونت شهرسازی و معماری پاسخ داده شده است اما معتقدم نباید نگاه 
سیاسی به موضوعات تخصصی داشت چرا که به شهر ضربه می زند. بنابراین موضوعات مطرح شده در مورد هتل ولنجک هم بیانگر آن 

است که نگاه سیاسی بر نگاه تخصصی قالب شده است.

شورا

هتل ســازی در ولنجــک، یکی از 
موضوعاتی است که برخی از رسانه ها 
به آن پرداخته اند و مدعی شده اند که 
یک هتل 43طبقه در شــمال تهران 
با وجود ایــرادات قانونی در مصوبه 
کمیســیون ماده 5 این ملک و سایر 
ایرادات درخصوص جانمایی آن و... 
درحال ساخت است. ماجرای ساخت 
هتل اسپیناس3 در خیابان 26دانشجو 
از این قرار است که در سال96 سازمان 
میراث فرهنگی وقت درخواســت 
ساخت هتل را داد و سازمان ملی زمین 
و مسکن، زمینی را برای ایجاد کاربری 
هتل توسط اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان تهران به بخش غیردولتی 
واگذار کرد و مجوزهای ســاخت این 
هتل توسط دولت داده شد؛ موضوعی 
که حواشی ســاخت این هتل را داغ 
کرده این است که ملک، روی گسل 
قرار داشته و ادعا شده که ساخت هتل 
با تراکم بیشتر خارج از مصوبات قانونی 
است؛ برهمین اساس روز گذشته نیز 
مهدی چمــران در جمع خبرنگاران 
در این باره گفت که ادعای 43طبقه 
ساختن هتل در ولنجک و روی گسل 
بودن اشتباه است. رئیس شورای شهر 
تهران افزود: معاونت شهرسازی در این 

خصوص پاسخ کامل داده است.

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

واکنش دبیر کمیسیون ماده 5 به 
حواشی ساخت هتل در ولنجک

دبیر کمیســیون مــاده 5 درایــن رابطه 
به خبرنــگار همشــهری می گوید: هتل 
اسپیناس3 کاربری مسکونی داشته و خود 
دولت، آن زمین را واگذار و مجوزها را نیز 

صادر کرده است.
 ســیدمحمود فاطمی عقــدا می افزاید: 
کمیسیون ماده 5در این پروژه تمهیدات 
ایمنی در برابر زلزله و... را نیز بررسی کرده 
است و بررسی لازم انجام و مصوبه تأیید 
و تصویب شده به شورای عالی معماری و 

شهرسازی ارسال شده است.
او در ادامــه می گوید کــه به دلیل آنکه 
دبیرخانــه شــورای عالی در موعد مقرر 
)15روز( بــه مصوبه ما جــواب نداده، به 
این معناست که مصوبه کمیسیون ماده 
5حکم تأیید شورای عالی را گرفته است؛ 
بنابراین از نظر قانونی ســاخت این هتل 
هیچ مشکلی ندارد. به گفته دبیر کمیسیون 
ماده5 برای ساخت این هتل باید مطابق 
ضوابط اراضی نزدیک به گسل عمل شود؛ 
برهمین اساس مورد خاص دیگری وجود 

ندارد.
او تأکید می کند که مصوبه کمیســیون 
ماده 5، 30طبقــه روی زمین اســت و 
طبقات زیرزمین جزو تراکم محســوب 
نمی شوند؛ برهمین اساس، 43طبقه نبوده 
و کمیسیون ماده 5نیز وظیفه اختصاص 

تراکم متناسب با وضعیت زمین را دارد.

اطلاعیه معاونت معماری و شهرسازی پیرامون هتل سازی در شمال تهران

 ارتفاع هتل
حواشی ســاخت این هتل  صرفا منــوط به ایــرادات 1
قانونی در مصوبه کمیسیون 
ماده 5این پروژه نیســت و 
رســانه ها ایراداتی به ارتفاع 
هتل ولنجک و ســاخت آن روی گسل 
گرفته اند. گفته شده موقعیت ساخت هتل 
در ارتفاع بیش از 1800متر و روی گسل 
قرار دارد. برهمین اساس مدیریت شهری 
متهم به کوهپایه خواری و بلندمرتبه سازی  
روی گســل شــده اســت. به دنبال این 
اظهارنظرها، معاونت معماری و شهرسازی 
پاسخی به حواشی به وجود آمده می دهد. 
در اطلاعیــه این معاونــت درخصوص 
موقعیت ســاخت هتل در ارتفاع بیش از 
1800متــر آمده اســت: »محدودیت و 
ممنوعیت ساخت وساز در شمال تهران 
صرفاً و فقط تابع ارتفاع 1800 متر نیست 
و این مقولــه قیــد دیگری هــم دارد. 
ساخت وساز در ارتفاع بالاتر از 1800 متر 
درصورتی ممنوع اســت که محل وقوع 
ملک بالاتر از 1800 متر، از محدوده شهر 
هم بیرون باشــد؛ به عبارت دیگر و بنابر 
اصطلاح، از تراز 1800 که مفهومی فنی و 
دربردارنده هر دو قید موصوف است، خارج 
باشــد که درصورت تحقق هر دو قید و 
چنانچه ملکی از محدوده شهر خارج بوده 
و در ارتفاع بالاتر از 1800متر از ســطح 
دریاهای آزاد باشد، هرگونه ساخت وساز 
در آن ممنوع است؛ بنابراین ملک محل 
ســاخت هتل مزبور داخــل در محدوده 
مصوب شــهر تهران بوده و از این حیث 
اساساً این موضوع که ارتفاع زمین آن هتل 
چند متر از ارتفاع 1800 متر بالاتر بوده 
باشــد، در چارچوب ضوابط و مقررات و 
برای اعمال محدودیت یا ممنوعیت مورد 

ادعا کفایت ننموده و نمی نماید.« 

ماجرای روی گسل بودن ملک
ادعا کــه ملک روی گســل ۲در بخش دیگر اطلاعیه به این 
ساخته شده پاسخ داده شده 
است، گفته شده: »این مطلب 
صحت نداشــته و از یک سو 
ملک روی گسل قرار نداشته، بلکه در حریم 
گسل است و از این حیث بخش اعظم املاک 
نوار شمالی تهران یا روی گسل هستند یا در 
حریم گسل و از سوی دیگر برای ساخت وساز 
در این ملک و ساخت آن هتل بلندمرتبه در 
قالب پروژه ای مدون، مطالعات بسیار دقیقی 
راجع به نحوه ساخت وســاز آن هتل توسط 
دانشگاه امیرکبیر صورت گرفته؛ در حدی که 
می تــوان ادعا نمود ســازه آن ســاختمان 
پایداری و مقاومتی بســیار بالاتر نسبت به 
سایر سازه ها و ساختمان های شناخته شده 

و بلندمرتبه شهر تهران خواهد داشت.« 

مجوزهای قانونی 
ســاخت هتل بدون مجوزهای قانونی ادعایی بود که توسط برخی از  رسانه ها مطرح شد و در اطلاعیه آمده است: »این ملک سابقاً متعلق به 3
دولت بوده و به استناد مقررات موضوعه کشور و مصوبات مراجع دولتی 
ســازمان ملی زمین و مســکن و ســازمان وقت میــراث فرهنگی و 
گردشگری در قالب قرارداد »اجاره به شــرط تملیک«، به مستأجر-

خریدار واگذار شده و کلیدی ترین مولفه آن قرارداد این بوده که اداره کل راه و شهرسازی 
استان تهران ملک مذکور را »با کاربری هتل و گردشگری« به بخش غیردولتی واگذار 
کرده اســت و هدف از آن مصوبه مهم قانونگذار و  توســعه هتل ها و اقامتگاه ها و سایر 

تاسیسات گردشگری در کشور بوده است.«

۴3طبقه بودن هتل
در بند بعدی معاونت معماری و شهرسازی ساخت هتل 43طبقه ای را از اساس  کذب دانسته و اعلام می کند که این مطلب که هتل ولنجک 43طبقه است، ۴
کذب و خلاف واقع بــوده؛ زیرا پروانه صادره درخصــوص آن ملک به صورت 

30طبقه روی همکف است.

از شورای شهر چه  خبر؟
روز گذشته جلسه علنی شورای شهر به مسائل مختلفی اختصاص 
داشت. موضوع متروی نمایشگاه بین المللی، ایمنی معابر تهران و 

تصویب اساسنامه 2سازمان ازجمله این موارد است.

تعیین تکلیف متروی نمایشگاه بین المللی
روز گذشته یکصدونودویکمین جلسه علنی شورای شهر تهران برگزار 
شد و پیش از آغاز جلسه، مهدی چمران با حضور در جمع خبرنگاران به 

سؤالات اصحاب رسانه پاسخ داد.
رئیس شورای شهر تهران درباره تعیین تکلیف متروی نمایشگاه بین المللی 
گفت: طراحی مترو، طراحی پارک کوچک محلی نیست و به زمان پیش از 
انقلاب باز می گردد که مشاور فرانسوی آن را طراحی کرد و بعد از 40سال 
به اینجا رسیده است. او ادامه داد: به دلایل خاصی در محدوده نمایشگاه 
بین المللی تهران، ایستگاه مترو راه اندازی نشده است. ما موافق راه اندازی 
مترو هستیم اما یک شبه حاصل نمی شود. مترو داخل شهر سال های سال 
است که طراحی شده و ما تنها برنامه را ادامه داده ایم. چمران با اشاره به 
سفر هیأت چینی به تهران گفت: بازدیدهای خوبی صورت گرفته اما هنوز 
به مرحله قرارداد نهایی نرسیده است.  این سفر به منظور خرید دستگاه 

زباله سوز انجام شده است.

تصویب یک فوریت طرح ارتقاي ایمنی معابر تهران
با آغاز جلسه علنی شورا، نمایندگان مردم پس از بیان تذکرات، به بررسی 
یک فوریت طرح »الزام شهرداری تهران به ارتقاي ایمنی معابر و عرصه های 
عمومی شهر تهران« پرداختند. رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران، 
در این باره گفت: 21درصد علت سوانح و تصادفات در معابر شهر تهران 
به  علت عدم رعایت ایمنــی و عدم نصب علائم هشــدار دهنده در معابر 
است. مهدی بابایی با بیان اینکه متولی خاصی برای نظارت به این حوزه 
و عملیات عمرانی در معابر وجود ندارد، افزود: از ابتدای امســال تا کنون 
500پرونده حقوقی به دادگاه در این زمینه ارســال شده و 65درصد از 
این پرونده های تشکیل شده موضوعش شکایت شهروندان از شهرداری 
به دلیل عدم رعایت مقررات حین اجرای عملیات عمرانی در معابر بوده 
است. این عضو شورای شهر تهران ادامه داد: طبق این طرح می خواهیم 
شهرداری تهران را ملزم به انجام اقدامات لازم و فراهم کردن مقدمات کار 
در شهر کنیم. در نهایت اعضای شورای شهر تهران با 16رأی موافق به این 

یک فوریت رأی مثبت دادند.

تصویب اساسنامه 2سازمان شهرداری در شورا
در ادامه این جلسه، اساسنامه ســازمان میادین میوه وتره بار و سازمان 
نوسازی شهر تهران روی میز اعضای شورای شــهر قرار گرفت و پس از 

بررسی های انجام شده و اصلاحات برخی از موارد، به تصویب رسید.

ساز مخالف علیه رونق گردشگری تهرانساز مخالف علیه رونق گردشگری تهران
در حالی که پایتخت با کمبود هتل مواجه است عده ای به ساخت یک هتل با مجوز قانونی حمله کردنددر حالی که پایتخت با کمبود هتل مواجه است عده ای به ساخت یک هتل با مجوز قانونی حمله کردند

شهران، زیر چرخ تانکر های سوخت 
زمانی که مخازن »انبار نفت« ساخته شــد، محله شهران به اندازه امروز مسکونی نبود اما 
آپارتمان ها همه جا را گرفتند. حالا راهی که تانکر ها از آن می گذرند بین خانه ها افتاده است. 
همین چند شب قبل بود که یک تانکر با سرعت از شیب خیابان اول کوهسار پایین آمد و بعد 
از اینکه 2خودروي سواری را خرد کرد، در و دیوار یک فروشگاه بزرگ را فروریخت و وارد آن 
شد. از خوش شانسی اهالی شهران بود که این حادثه در خلوتی نیمه شب رخ داد و بار تانکر 
هم گازوئیل بود که کمتر از بنزین آتش  می گیرد. مأموران آتش نشانی از ایستگاهی در همان 
نزدیکی رسیدند و پلیس و مأموران شهرداری و... توانستند در چندساعت صحنه حادثه را 
کنترل کنند اما راننده تانکر جان باخت. این حادثه سبب شد تا دوباره بحث انبار نفت شهران 

و تردد تانکرها بالا بگیرد.

نامه شهردار تهران به وزیر نفت درباره شهران
احسان شریفی، شهردار منطقه5 در این خصوص می گوید: »شهرداری بار ها 
درباره خطرات ناشی از عبور تانکر های سوخت هشدار داده است. اهالی منطقه 
هم از این بابت نگران هستند. در سال های گذشته مذاکراتی بین نهاد های 
مسئول انجام و طی آن تصمیم گرفته شد که یک مسیر دسترسی از سمت 
دیگر مجموعه انبار نفت ایجاد شود تا آن را به بزرگراه شهیدباکری متصل کند و تانکر ها دیگر از 
بافت مسکونی عبور نکنند.« او اضافه می کند: »ساخت این مسیر که نیازمند احداث یک پل بود در 
کمیسیون ماده5 تصویب و در طرح تفصیلی تهران هم ثبت شد. البته مصوبه کمیسیون این  بود که 
ساخت مسیر و عملیات عمرانی مربوط به آن به عهده شرکت نفت است. یک سال قبل شهردار تهران 
نامه ای در همین زمینه به وزیر نفت نوشت. همچنین جلساتی در استانداری با حضور دستگاه های 
مسئول برگزار شد اما مسیر همچنان ساخته نشده است.« شریفی درباره اقدامات شهرداری برای 
کاهش حوادث احتمالی می گوید: »مدتی پیش با همفکری پلیس راهور مسیری را مشخص کردیم 
که اگرچه باز هم در بافت مسکونی بود اما ایمنی بیشتری داشت. به مدیران انبار نفت هم این مسیر 
را اعلام کردیم تا تانکر ها بتوانند در شرایط ایمن تری از منطقه عبور کنند. همینطور تعدادی اصلاح 
هندسی  را در معابر انجام دادیم تا مسیر حرکت باز شود. برای تکمیل اقدامات، 2هفته پیش همراه 
با نیرو های پلیس راهور و کارکنان انبار نفت مانور تردد یک تانکر را در مسیر انجام دادیم و مشخص 
شد در صورت سرعت کم و رعایت احتیاط، می توان از این مسیر عبور کرد و احتمال بروز حادثه 
هم کاهش می یابد.«  شهردار منطقه5 درباره حادثه رخ داده می گوید: »از نخستین دقایق حادثه 
همکاران شهرداری در محل حاضر شدند. گازوئیل سطح معابر را لغزنده می کند؛ برای همین در 
محدوده ای که به گازوئیل آغشته شده بود خاک ریختیم تا از حوادث بعدی جلوگیری شود. پس از 

اقدامات پلیس و آتش نشانی هم کار پاکسازی و انتقال نخاله ها و ضایعات را انجام دادیم.«

لزوم انتقال انبار نفت به خارج از شهر 
یک روز پس از حادثه خیابان کوهسار،  عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر تهران طي تذکری خواستار جابه جایی انبارهای نفت  و گازوئیل 
به خارج از حریم پایتخت شد. ناصر امانی در یکصدونودویکمین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران با اشــاره به ماده14 قانون شهرداری ها با تأکید بر حفظ 
حریم گفت: از دوره سوم و چهارم شورا مرتبا تذکراتی درخصوص جابه جایی انبار نفت این منطقه 
داده شده بود. تابلویي نصب شده که تانکرها از مسیر جدید و بزرگراه شهیدباکری عبور کنند اما 
این تابلو با اسپری پاک شده است. او یادآوری کرد: از سال1395 که تذکر داده می شد، اگر برای 
جابه جایی انبارها راهي پیش بینی می شــد تا امروز این اقدام به نتیجه رسیده بود. هریک از این 

تانکرها، انبارهای انفجاری متحرک هستند.
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران نیز در این جلسه با تأکید بر اینکه شهرداری باید 
تابلوها را مجددا نصب کند و مرتبا مورد بازدید قرار دهد، گفت: البته در سال های قبل مقاوم سازی  
صورت گرفت و بنابر این شد که یک سوم ظرفیت انبارها مورد استفاده قرار بگیرد اما به هر شکل 
حمل ونقل سوخت با مشکلاتی همراه است. اگر جداره ها بشکند و بنزین به داخل شهر نفوذ کند 

بسیار خطرناک خواهد بود.

فرار70 درصدی تهرانیان از پرداخت هزینه بلیتمحمد سرابی؛ روزنامه نگارایمنی

در روزهای گذشته برخی از اعضای شورای اسلامی 

شهر تهران، آمار و ارقام قابل توجهی را به عنوان میزان 
فرار از پرداخت بلیــت در پایتخت عنوان کردند. به 
گزارش همشهری، چند روز قبل بود که سیدجعفر 
تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شــهر از فرار 70درصدی در پرداخت بلیت 

اتوبوس در شــهر تهران خبر داد. علی اصغر قائمی، 
عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر نیز 
در تکمیل این موضوع 70درصد فرار بلیت روزانه را 
حدود 2میلیاردو800میلیون تومان تخمین زد که عدد 

و رقم قابل توجهی محسوب می شود! 

واکنش نایب  رئیس شورای شهر  به ساخت هتل در ولنجک
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران:  اطلاعاتی که درباره ساخت هتل در محدوده ولنجک تهران داده شده غلط است. درواقع بررسی های 
اولیه نشان می دهد که اطلاعات درباره طبقات آن، روی گسل قرار داشتنش و ارتفاع بالای 1800 درست نیست و اطلاعاتی که پیرامون ساخت هتل 
مطرح شده نیاز به دقت بیشتر داشته است. متأسفانه یکی از مشکلات اساسی ما در تهران بحث هتل سازی است. امروز شهر در شرایطی قرار دارد 
که تقاضا و عرضه در این زمینه تطابق ندارد. در اکثر کشورها با دادن تسهیلات، سرمایه گذار را ترغیب می کنند که به بحث هتل سازی ورود کند؛ 
به همین دلیل باید تلاش شود با اقدامات نسنجیده و اطلاعات غلط، زمینه فرار سرمایه را فراهم نکنیم. کسانی که حاضر به سرمایه گذاری در این 
زمینه می شوند باید مورد حمایت قرار گیرند تا بتوانیم تهران را به سطحی که به عنوان  ام القری جهان اسلام نیاز دارد، برسانیم. این نکته را باید 

گفت که رسانه ها در این زمینه باید با احتیاط عمل کنند و موجب اخلال در فضای ساخت وساز در این زمینه نشوند.

مکث

  نبود متصدی و فقدان دستگاه عرضه بلیت 
دلیل اصلی فرار بلیت در اتوبوس های شهرداری یا همان بی آرتی، نبود متصدی یا فقدان 
دستگاه عرضه و شارژ بلیت در تعداد زیادی از ایستگاه هاست. قائمی درباره اینکه چرا برخی 
از ایستگاه ها فاقد متصدی است هم به نقل از مسئولان شرکت واحد می گوید این موضوع 
به زمان شیوع ویروس کرونا برمی گردد که به دلیل تعطیلی شهر و نبود مسافر، پرداخت 
حقوق به متصدیان ایستگاه ها دیگر توجیه اقتصادی نداشت. همچنین مسئولان شرکت 
واحد می گویند که تجهیزات مربوط به شارژ و فروش بلیت در ایستگاه های فاقد متصدی 

توسط سارقان دزدیده یا تخریب و معیوب شده است.

  چند ایستگاه فاقد متصدی و دستگاه است؟ 
با حضور در ایستگاه های بی آرتی مشخص می شود متأسفانه مسافرانی  به عمد از پرداخت 
هزینه بلیت طفره رفته و فرار می کنند، اما در برخی از ایستگاه ها نیز مشکل اصلی به نبود 
یا خراب بودن تجهیزات فروش بلیت یا شارژ کارت بلیت ها برمی گردد. در نتیجه با نصب و 
نوسازی دستگاه های عرضه بلیت و البته حضور متصدی در ایستگاه های بی آرتی به میزان 
قابل توجهی می توان جلوی فرار بلیت را گرفت. درحال حاضر طبق آمار های موجود بیش 

از 150ایستگاه فاقد متصدی یا دستگاه شارژ یا فروش بلیت هستند.

  برنامه شرکت واحد برای تجهیز ایستگاه ها 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران و حومه درخصوص برنامه های 
این سازمان برای جذب متصدی ایســتگاه و نصب دستگاه های شارژ به 
همشهری می گوید: »با توجه به قرارداد جدید و تامین دستگاه به تعداد 
کافی، متناسب با تمامی ایستگاه ها، با رعایت صرفه و صلاح در دستور کار 
قرار دارد. ایستگاه های فاقد متصدی، به علت عدم تامین امنیت دستگاه ها 
 QRcod فاقد دستگاه کارتخوان است؛ البته در این ایستگاه ها نیز با نصب

امکان پرداخت کرایه برای شهروندان میسر شده است.« 

  دستگاه های جدید در راه هستند
همچنین مهدی علیزاده درباره اینکه شرکت واحد با هدف جلوگیری و 
کاهش فرار بلیت، برای جایگزینی دستگاه های بلیت خوان و شارژ بلیت 
خراب در ایســتگاه های بی آرتی چه برنامه ای دارند نیز به همشــهری 
می گوید: »به این منظور قراردادی به صورت 5جانبه با محوریت سازمان 
فاوا منعقد شده است تا از دستگاه های جدید در اتوبوسرانی و مترو برای 

شارژ کارت استفاده شود.«

ضرر و زیان روزانه 
ناشی از فرار بلیت

۲میلیارد 
و800 میلیون 

تومان

میانگین تعداد جابه جایی 
روزانه مسافر توسط هر 

اتوبوس بی آرتی

1000
نفر

۷0
درصد

فرار از پرداخت 
هزینه بلیت

تعداد ایستگاه های بی آرتی
تعداد ایستگاه های دارای متصدی

دارای دستگاه شارژ بلیت الکترونیک
فاقد متصدی یا دستگاه شارژ بلیت

BRT وضعیت ایستگاه های

315 ایستگاه
160 ایستگاه
160 ایستگاه

155 ایستگاه

در دست اقدام 
بازسازی شده 

در حال بازسازی
در نوبت بازسازی

بازسازی

53۲ دستگاه
۲۷1 دستگاه
151 دستگاه
110 دستگاه

تعداد اتوبوس فعال
سه کابین 
 دوکابین 
 تک کابین

BRT تعداد اتوبوس ها ی

699 دستگاه
3 دستگاه

565 دستگاه
131 دستگاه

ال
فع

برنامه نوسازی 
از ابتدای سال تحویل شده

نوسازی ناوگان

1۴۲6 دستگاه
3۲8 دستگاه

اتوبوس غیرفعال
سه کابین
 دوکابین

۲۷1 دستگاه
1 دستگاه

۲۷0 دستگاه ال
 فع
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